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El voraviu Joan Vall Clara
n diumenge d’un hivern suau com
era el d’abans-d’ahir, havent dinat i

ben dinat, i al costat de la llar encesa, no
hi ha res com el plaer de passar un parell
o tres de vegades tots els canals de la
TDT. Ara amunt i ara avall. A mi no em
motiven les plataformes. Els pocs mo-
ments que destino a la televisió em conti-
nua interessant molt xafardejar què han
programat les diferents cadenes i espigo-
lar. Continuo amb el cor robat pels pro-
gramadors de la televisió lineal. Ara que

U són tants i que queda lluny l’escassetat
dels anys de la 1 i la UHF, es rar no trobar
alguna meravella. No m’importa repetir
pel·lícules que ja he vist i aquest diu-
menge vaig tornar a Philomena (2013), de
Stephen Frears. A La 1. Si no l’han vist,
busquin-la. I si l’han vist, hi tornin. Els tor-
narà a meravellar. L’últim dia que havia
escrit de cinema era com havia trobat de
pal Els assassins de la lluna, de Martin
Scorsese. Philomena és, en llenguatge de
l’àvia Neus, una dulça. No és només la his-

tòria. No és només com l’explica Frears.
No és només Sophie Kennedy fent la Phi-
lomena jove. No és només Steve Coogan
fent un magnífic Martin Sixsmith. No és
només Judi Dench fent la Philomena de
gran. És tot. Són 98 minuts que valen
molt la pena. I que inclouen diverses lli-
çons de periodisme. La millor, la definició
de l’ofici que fa el protagonista. Senzilla
com la realitat. “Soc periodista. Fem pre-
guntes quan ens diuen una cosa. No ens
ho creiem tot a cegues.”

‘Philomena’
Torno a veure la pel·li de Frears i hi
trobo una gran definició de periodista

joanvallclara@elpunt.info

Raça humana
Sara Muñoz

i ha una certa
tendència a

ignorar els símpto-
mes que indiquen
que la sexualitat
d’una persona pre-
senta disfuncions.

Si parlem de les dones, segur que el
problema es multiplica per deu o ves a
saber si per bastant més. El metge no
pregunta pels trastorns sexuals, i l’en-
torn, encara menys. La sexualitat de la
gent no forma part de les converses
amb els professionals de la salut i més
aviat trobaríem estrany que la doctora
familiar ens preguntés sobre aquesta
qüestió el dia que anem a buscar el re-
sultat d’una analítica. Hi ha qui ho arri-
baria a percebre, no en tinc cap dubte,
com una invasió de l’espai íntim. El fet
de no tractar-ho, de no prevenir segons
quines incapacitats, provoca que aca-
bem normalitzant-ho i pensant que són
coses pròpies de l’edat o del moment
vital. Pensem en una persona que tot
just ha superat un càncer, o un infart,
o un ictus. El cos experimenta canvis
molt importants que també poden
afectar la seva vida sexual. Es pot de-
manar ajut, però en aquest cas, en què
ja dones gràcies per haver sobreviscut i
voler-te regalar alguns plaers pot sem-
blar que no toca, seria més còmode
que el metge s’avancés. Aquest consell
es va poder sentir dissabte en unes jor-
nades organitzades pel Col·legi de Fi-
sioterapeutes de Catalunya, en el mo-
ment en què es va tractar el càncer i la
sexualitat. El mateix col·legi ha presen-
tat recentment un estudi que indica
que el 40% de les persones han tingut
alguna malaltia vinculada amb el sòl
pelvià, com ara dolor i incontinència,
però encara hi ha massa gent que s’ho
endú a la tomba. Se n’ha de parlar més
i millor, i més tenint en compte que el
sexe és un món ple de mites i idees fal-
ses i un dels pocs regals que la vida fa
sense fer distincions de classe.

H

Parlar més
dels trastorns
sexuals
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Es posaran abans d’acord Junts i el PSOE en un
referèndum que Junts i ERC en qui paga el preu de
les fotocòpies el dia que facin una reunió.

Diari de
redacció
Lluís Simon

Dividits i, per
tant, vençuts

Jordi Ramon Geronès
Lucea, jrgerones.pca-
ligrafo@gmail.com,
és grafòleg i pèrit cal-
lígraf. Ha analitzat
per a aquest diari la
lletra d’Evi Rauter, la

noia que van trobar penjada a Portbou el
4 de setembre del 1990 i ha arribat a la
conclusió que estava acomplexada i veia
poques expectatives de futur.

Es pot considerar ciència, la grafologia?
O es només pseudociència? O màgia?
La grafologia és una ciència que no té res
a veure amb les pseudociències i encara
molt menys amb la màgia. Té una base
científica molt sòlida que s’utilitza en cri-
minologia, psiquiatria i psicologia. Mol-
tes seleccions de personal es basen o es
basaven, abans de la invasió de les noves
tecnologies, en l’anàlisi de texts escrits a

mà o la signatura dels candidats. Res de
màgia! Em fa molta gràcia quan inter-
pretes una signatura i et diuen que els ho
has endevinat tot... No endevinem res
que aquesta persona no sàpiga, tret que
no es conegui a si mateix/a.

La lletra d’una persona no enganya?
La lletra és com la cara, és el mirall de
l’ànima. Si estem malament o depressius
l’expressem d’una forma determinada.
També si estem contents, enamorats,
fins i tot si tenim alguna malaltia física o
mental. Amb la lletra reflectim absoluta-
ment tot el que es pot expressar a través
de les emocions. Si preguntes si es pot
enganyar sobre l’autoria d’un escrit, et
dic que sempre hi ha trets molt relle-
vants que fan saber quina mà l’ha fet.

Una persona pot escriure un missatge
alegre però en realitat estar enfonsada?

Pot intentar fer-ho, però sempre existei-
xen petits trets o detalls que no es poden
amagar perquè són inconscients i que
acaben donant-nos la pauta del seu estat
anímic real. Quan escrivim o signem un
escrit no fem conscientment les formes
de les lletres. Si ens hi fixem, som autò-
mats i, tot i que no fem dues signatures
iguals, sempre hi ha trets distintius.

És possible que la persona que deixi el
cos d’escriptura enganyi el pèrit?
El cos d’escriptura, com he dit abans, es
realitza de forma automàtica. Si es vol-
gués falsificar deixaria de ser incons-
cient i passaria a ser conscient, cosa que
faria canviar la velocitat d’escriptura, i, a
més, no seria homogènia; per tant, es
veuria forçada. Per intentar enganyar un
pèrit seria més fàcil amb la signatura, tot
i que en escriure, si passem de l’incons-
cient al conscient, això ens delata.

Algun cas rellevant en què el paper del
grafòleg hagi estat clau?
Tinc un cas molt interessant dels anys
noranta en què vaig participar sobre un
testament hològraf a Saragossa d’una
persona molt coneguda de la noblesa que
tenia problemes de demència senil. S’ha-
via de determinar si el testament havia
estat fet abans o després de desenvolu-
par la malaltia. Es va determinar que la
persona estava en plenes facultats en el
moment de la redacció.

En aquests moments no exerceix com a
pèrit grafòleg judicial. Per què?
Fa trenta anys el món dels pèrits cal·lí-
grafs a Barcelona era un món tancat,
amb un grup de gent molt concreta, i
fer-t’hi un forat era força difícil. Última-
ment, gràcies a les noves tecnologies,
que avancen amb passes de gegant, po-
dem comunicar-nos amb escrits teclejats
i també àudios que encara faciliten més
la comunicació interpersonal. Aquesta
situació ha fet minvar fins a pràctica-
ment la desaparició la paraula escrita a
mà, cosa que fa disminuir dràsticament
la feina dels grafòlegs i pèrits cal·lígrafs.
Si abans hi havia poca gent que s’hi dedi-
cava, d’aquí a uns anys potser serem una
espècie en extinció. Per altra banda, de
molt jove vaig haver de començar a tre-
ballar com a garatgista perquè va morir
el pare i havia d’ajudar la mare aportant
un sou a casa.

Jordi Ramon Geronès
Grafòleg i pèrit cal·lígraf que ha analitzat la lletra d’Evi Rauter
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El quadern negre Tura Soler

“La lletra és com la
cara, ho diu tot ”

Jordi Ramon Geronès pot fer un perfil personal només analitzant la lletra ■ TURA SOLER

theal
Resaltado


